
   حسن فرامرزي
تصويرهايي كه درباره آينده جمعيتي ايران به ويژه در روند رو به 
شتاب سالمندي ارائه مي ش�ود، چقدر دقيق و واقع بينانه است؟ 
پيش بيني هايي كه در اين باره صورت مي گيرد تا چه اندازه مبتني 
بر الگوهاي علمي است و در نهايت اگر مي خواهيم ترميم و اصلاحي 
درباره رشد نرخ باروري در ايران انجام دهيم، تدوين سياست ها 
و قواني�ن در اين ب�اره چگونه بايد ص�ورت گي�رد؟ گفت وگوي 
ما ب�ا دكتر ش�هلا كاظمي پ�ور، جمعيت ش�ناس و عض�و هيئت 
علمي گروه جمعيت شناس�ي دانش�گاه تهران در اين باره است. 

     
تصور عموم و رسانه ها از جمعيت شناسي و جمعيت شناس ها 

با واقعيت علمي اين رشته چقدر انطباق دارد؟
خيلي كم. 

 چرا اين طور است؟
رشته ما جمعيت شناسي يكي از زيرش��اخه هاي علوم اجتماعي است و 
مي توان گفت يك مقدار به جامعه شناس��ي نزديك است. از طرفي حتي 
گاهي در محافل علمي هم شناخت درستي در اين باره وجود ندارد، چون 
جمعيت شناسي بسيار تخصصي است، بنابراين وقتي گاهي دست جامعه 
علمي هم در اين باره خالي است، شما چه توقعي از مردم يا رسانه ها داريد. 
 وقتي مي گوييد يك مقدار به جامعه شناس�ي نزديك است 

يعني چه؟
جمعيت شناسي رشته ناشناخته اي است، از يك زاويه شبيه جامعه شناسي 
است اما چون متكي به محاسبات است و به علوم رياضي و آمار نزديك تر 
است، از اينجا به نوعي راه خود را از جامعه شناسي جدا مي كند، حتي در 
حوزه بين المللي هم كه نگاه مي كنيد، مي بينيد عده كمي تصوير درستي 
در اين باره دارند. جمعيت شناس��ي حتي در بين متقاضيان رش��ته هاي 

دانشگاهي هم به نوعی دچار بدفهمي شده است. 
 چطور؟

متقاضيان از رش��ته هاي عل��وم انس��اني وارد علوم اجتماع��ي از جمله 
جمعيت شناسي مي ش��وند، در حالي كه جمعيت شناس��ي پايه رياضي 
مي خواهد، بنابراين در اينجا ش��كافي وجود دارد. عده اي هم كه از علوم 
انساني وارد جمعيت شناسي مي شوند، عملًا غيرآماري مي شوند و فقط 
حرف مي زنند، در حالي كه جمعيت ش��ناس بايد بر اس��اس آمار و ارقام 
دقيق صحبت كند. اين طور بگويم كه مردم با جامعه شناسي هم كه نسبتاً 
آشنا هستند، به نوعي آن را جزو رشته هاي لوكس مي دانند،  در حالي كه 

جامعه شناسي بسيار كاربردي است. 
 و مسئولان؟

به نظرم مسئولان در اين باره زياد مداخله مي كنند و گاه موضع گيري هاي 
عجيب جمعيتي را از زبان آنها مي شنويم، در حالي كه جمعيت شناسي 

كاملاً تخصصي است. 
 به عنوان يك جمعيت ش�ناس تعريف دقيق و عامه فهم اين 

رشته چيست؟
جمعيت شناسي علمي است كه به مطالعه س��اختمان، تحول و حركات 

جمعيت ها در زمان و مكان مي پردازد. 
 منظورتان از ساختمان جمعيت چيست؟

جنس، سن، سواد، تأهل، وضع فعاليت، وضع اشتغال، وضع خانوار. 
و تحول جمعيت؟

ش��اخص هاي تحول جمعيت، موالي��د، باروري، مرگ و مي��ر و مهاجرت 
هستند. 

 منظور از مكان و زمان چيست؟
منظور اين است كه اين ارزيابي ها و سنجش ها در چه مكاني)شهر يا استان يا 
كشور( و در چه بازه زماني)دوساله يا پنج ساله يا 20ساله( صورت مي گيرد.

نسبت جمعيت شناسي با گذشته و آينده به چه 
شكلي است؟

ما داده ها را از گذشته مي گيريم، تحليل مي كنيم و براي 
آينده هم دست به پيش بيني مي زنيم. 

 مثل هواشناس ها. 
بله، هواش��ناس ها هم درباره آينده دس��ت به پيش بيني 

مي زنند، البته اين پيش بيني مستلزم دانشي از گذشته است، يعني شما به 
عنوان يك هواشناس بايد اشِرافي بر تغييرات جوي و الگوهاي تغييرات آب 
و هوايي داشته باشيد. ما هم دقيقاً با چنين رويكردي جلو مي رويم. به عنوان 
يك جمعيت شناس ما هم بايد آگاهي اي از تحولات جمعيتي در گذشته 

داشته باشيم تا بتوانيم درباره آينده دست به پيش بيني بزنيم. 
 تصويري كه ما در رسانه ها از جمعيت شناس ها داريم جاهايي 
گاهي به پيشگوها پهلو مي زند. شايد جمعيت شناس ها هم 
بدش�ان نمي آيد با همين تصوير شناخته شوند. گاهي حتي 
ما درباره آينده جمعيت�ي ايران تصويره�اي آخرالزماني از 
زبان جمعيت شناس ها مي ش�نويم. آيا جمعيت شناس يك 

پيشگوست؟
پيش بين��ي ترجم��ه كلم��ه forecast اس��ت، ام��ا توج��ه كني��د كه 
جمعيت شناس ها پيشگو و رمال نيستند، ما بر اس��اس داده ها دست به 
پيش بين��ي مي زنيم. همچنان كه از هواشناس��ي مث��ال زدم. وقتي يك 
هواشناس مثلاً مي گويد فردا هوا ابري است، اولاً اين گفته خود را با احتمال 

بيان مي كند نه با قطعيت. 
 برخلاف رمال ها و پيشگوها. 

بله و در ثاني همين احتمال هم متكي به دانش و ديتاس��ت. مثلًا تصاوير 
ماهواره اي و الگوهاي حركت ابرها و سرعت وزش باد و داده هاي ديگر كنار 
هم جمع مي شود تا هواشناس را به آن پيش بيني سوق دهد. ما هم بر اساس 
وضعيت موجود جمعيت و ترندها يا روندهاي گذشته دست به پيش بيني 
مي زنيم، يعني شما اگر بهترين جمعيت شناس هم باشيد بدون داده هاي 
دقيق درباره نرخ مواليد و مرگ و مير و مهاجرت يك كشور نمي توانيد درباره 

تحولات جمعيتي آن دست به تحليل و پيش بيني بزنيد. 
 كار شما دقيق تر است يا هواشناس ها؟

كار ما دقيق تر است، چون رفتارهاي جمعيتي يك روزه و يك شبه عوض 
نمي شود. 

 منظور ولادت ها و مرگ و ميرهاست؟
بله، آهنگ تغييرات در نرخ مواليد و مرگ و مير. 

 آيا واقعاً مي توان درباره آينده جمعيتي يك كش�ور در 50 يا 
100سال آينده اظهارنظري كرد؟

كس��اني كه درباره اين بازه هاي زماني اظهارنظر مي كنند به نظرم خيلي 
متكي به كار علمي نيس��تند، چون احتمال خطا درباره پيش بيني 50 يا 

100ساله بسيار بالاست. 
 بازه زماني استاندارد براي پيش بيني چقدر است؟

نهايتاً 20سال. 
چرا؟

به خاطر اينكه ما به بس��ياري از احتمالات در آينده اشِراف لازم را نداريم. 
مثلًا ممكن است جنگي روي دهد و همين جنگ، نرخ باروري را كم كند 
يا سياست هايي باعث افزايش مهاجرت ها شود يا اعِمال سياست هايي در 

كشورهاي همسايه روند مهاجرت به كشور ديگر را تسريع كند. 
 اصلاً ما ذائقه نسل هاي بعدي را در باروري نمي دانيم. 

بله. 
 رشد يا افول جمعيت از زاويه ديد يك جمعيت شناس تابع چه 

مؤلفه هايي است؟
برخلاف معمول كه رشد را به معناي بزرگ تر شدن و ازدياد به كار 

مي برند، از نگاه جمعيت ش��ناس ها رش��د سه 
وضعيت دارد؛ رش��د مثبت، رشد منفي و 

رشد صفر كه البته تفاوت اين رشدها 
در تفاوت حاصل جبري مواليد، 
مرگ و مي��ر، مهاجرپذي��ري و 
مهاجرفرستي اس��ت. ما در هر 
جامعه اي بايد اي��ن چهار مؤلفه 

را كنار هم ببينيم و آنها را باهم 
جمع بزنيم، اگر عدد مثبت 
باشد، يعني آن جامعه رشد 

جمعيت مثبت دارد، اگر 
جمع جب��ري اين چهار 
مؤلفه صفر باش��د، رشد 

جمعيت صفر خواهد 
بود و اگر منفي، يعني 
از مي��زان جمعيت 

آن جامع��ه كاس��ته 
مي شود. 

 پس رش�د جمعيت 
صرفاً متكي به نرخ 

مواليد نيست؟
بله، مي تواند ناش��ي از 

مواليد باش��د يا ناشي از 
مهاج��رت. مث��لًا 
ك��ه  كش��وري 
مهاجرپذير است 
ممكن است نرخ 

موالي��د بالاي��ي 
نداش��ته باشد 
اما ب��ه خاطر 

سياست هاي 

مهاجرپذيري، 
رشد جمعيت را 

تجربه كند. نكته 
ديگ��ر درب��اره نرخ 

مرگ و مير است. ممكن 
اس��ت كش��وري به خاط��ر مهار 

نرخ مرگ و مير به رش��د جمعيت برسد، 
همچنان كه در خيلي از كشورها اين اتفاق افتاده 

است. 
است؟ در ايران ه�م چنين الگوي�ي حاكم بوده 

بله، در بازه زماني 1310 تا 1360 يعني در فاصله 50سال، بيشترين رشد 
جمعيت ما ناشي از كاهش نرخ مرگ و مير بوده است. ما تقريباً از سال1300 
شاهد ورود دانش پزشكي و امكانات بهداشت به كشور هستيم، ضمن اينكه 
به هر حال ثبات سياسي و وجود امنيت در راه ها و تغيير سبك زندگي مردم 

باعث مي شود نرخ مرگ و مير در ايران كاهش پيدا كند. 
 از آن سو ما به دهه60 مي رسيم و سياست مهار جمعيت اجرا 

مي شود. 
اگر به اين تحولات به صورت مقايسه اي نگاه كنيم مي بينيم همه كشورهاي 
توسعه يافته اين مسير را پيموده اند، چون با ورود امكانات پزشكي و درماني 
و بالا رفتن سن مرگ و مير، كشورهاي جهان از جمله در آسيا، اروپا و  امريكا 
با رشد فراينده جمعيت روبه رو شدند كه نمونه واضح و مشخص آن در چين 
اتفاق افتاد و اين كشور مجبور به اتخاذ سياست هاي سختگيرانه براي مهار 

ميزان مواليد در اين كشور شد. 
 آيا اين ديدگاه منفي نسبت به رشد جمعيت مشخصاً از قرن 

بيستم آغاز مي شود؟ 
شايد در اين قرن برجستگي خاصي پيدا مي كند اما وقتي دقيق نگاه كنيم، 
ردپاي اين تفكر را در قرن هجدهم ميلادي هم مي بينيم. وقتي مالتوس، 
اقتصاددان معروف مي گفت مواد غذايي كفاف اين جمعيت را نمي دهد و در 
نهايت به بروز جنگ و بيماري منجر مي شود، پس بايد جلوي رشد جمعيت 
را بگيريم و از ميزان ب��اروري كم كنيم، البته اين نگرش بعدها از س��وي 

اقتصاددان هاي معروف بعدي هم دنبال مي شود كه باروري را كم كنيد. 
 اين هواداري به كاه�ش نرخ جمعيت در غرب ت�ا چه اندازه 
معلول شكل گيري سبك جديد زندگي است كه به ويژه در 

200سال گذشته و در جريان انقلاب صنعتي اتفاق مي افتد؟
با ظهور تحولات صنعتي بسياري از شهروندان در اروپا و امريكا به شهرها 
سرازير شدند و رشد و شكوفايي اقتصادي آن جوامع را رقم زدند، اما اين 
پديده از سويي باعث شكل گيري اين تفكر هم شد كه اگر مي خواهيم اين 
جمعيت را به رفاه برس��انيم، بايد همزمان با رشد اقتصادي نرخ باروري را 

كم كنيم. 
 آنها رش�د جمعي�ت را تهديدي علي�ه ارائه خدم�ات بهتر 

مي دانستند؟
دقيقاً و بسيار هم خوشحال بودند كه توانسته اند با اتخاذ سياست هايي، رشد 

جمعيت 
را كم كنند اما 
در 25تا 50 سال 
گذشته كشورهاي 

اروپايي به تدريج 
معضل رشد منفي با 

جمعي��ت روب��ه رو 
ش��دند. خب علت اين 

رويداد معلوم بود. وقتي 
ب��اروري به ش��دت كم 
مي شود، رشد جمعيت منفي 
مي ش��ود و از آن طرف با افزايش جمعيت 
سالمندي هم روبه رو مي شوند، چون سالمندان 
ميزان مرگ و مير را بالا مي برند و به تبع آن ميزان رشد 

جمعيت كاهش پيدا مي كند. 
 واكنش كش�ورهاي غربي به ويژه اروپايي ها به تبعات مهار 

جمعيت چه بود؟
سياس��ت افزايش جمعيت را اتخاذ كردند اما برخلاف سياست هاي مهار 
جمعيت، جواب نداد، بنابراين به مهاجرت پذيري روي آوردند تا اين نقصان 

را جبران كنند. 
 اگر مشخصاً به ايران بپردازيم، چرا سياست مهار جمعيت به 
سرعت در ايران جواب مي دهد اما سياست افزايش جمعيت 
كه به ويژه در اين يك دهه برجس�ته شده نتوانسته است با 

اقبال عمومي روبه رو شود؟
براي درك اين موضوع بهتر اس��ت به تفاوت زندگي و بين��ش آدم ها در 
نسل هاي گذشته تا به امروز توجه نش��ان دهيم. در گذشته به دليل بالا 
بودن ميزان مرگ و مير، يك زن در ايران  10بچه مي زاييد. ش��ما وقتي به 
مادربزرگ هاي ما نگاه مي كنيد مي بينيد 10 تا 12  بچه زاييده اند، نسل هاي 
بعد از آنها شش، هفت بچه به دنيا مي آورند. چرا اين گونه بود؟ چون بسياري 
از اين بچه ه��ا در همان كودكي ف��وت مي كردند. وقت��ی دهه پنجاهي و 
شصتي ها از مادربزرگ هاي خود در مورد تعداد فرزندان شان مي پرسيدند، 
مي ديدند آنها بس��ياري از نوزادان خود را از دس��ت داده اند يا سقط شده 
است، بنابراين اتفاقي كه اينجا مي افتاد، اين بود كه نسل قديم ما نسبت به 
باروري حساس نبودند. به عبارت ديگر آنها به دست تقدير مي سپردند كه 
اگر قسمت شان باشد اين كودكان زنده خواهند ماند، بنابراين باروري بالا 
در كنار مرگ و مير بالا قرار مي گرفت و به نوعي اين دو همديگر را تعديل 
مي كردند اما وقتي امكانات بهداشتي و درماني در ايران توسعه پيدا مي كند، 

خانواده ها آرام آرام نسبت به نرخ باروري حساس مي شوند. 
 انگار كه ح�س مي كردند ديگر تع�داد فرزن�دان، تقديري 

نيست. 
بله، خان��واده اي كه مثلًا چهار بچه مي خواس��ت براي هم��ان چهار بچه 
برنامه ريزي مي كرد، چون همان چهار بچه زنده مي ماند. در واقع كاهش نرخ 
باروري در ايران به دليل كاهش ميزان مرگ و مير بود. بعد وقتي جامعه رشد 
كرد و افراد باسواد شدند و امكانات پيشرفته تر شد، خانواده محاسبه تعداد 

فرزندان خود را به دست گرفت و براي آن برنامه ريزي كرد. 
 چرا افزايش باروري در ايران جواب نداده است؟

چون تفكر آدم ها تغيير يافته و از كميت به كيفيت سوق پيدا كرده است. 
شما امروز نمي توانيد والدين اين نسل را با دو سه نسل پيش مقايسه كنيد. 
اين والدين به دنبال كيفيت فرزندآوري هستند، رؤياهاي زيادي براي فرزند 
خود در سر دارند و مي خواهند بهترين امكانات را براي فرزند خود فراهم 
كنند. در واقع نمي خواهند آن محروميتي كه خود چشيده اند، فرزندشان 
نيز تحمل كند، بنابراين به اين فكر مي كنند كه با چه تعداد فرزند مي توانند 
فضاي تحصيلي، آموزشي، تفريحي، تغذيه و موسيقي او را فراهم كنند و 
چون فراهم آوردن اين امكانات هزينه بردار اس��ت، بنابراين زير بار فرزند 

بيشتر نمي روند. 
 من پدرم تعريف مي كند بس�ياري از كودكان هم نسل او در 
روستا از پنج، شش سالگي پشت دار قالي مي نشستند، يعني 

فرزند آن زمان درآمد بود اما حالا فرزندان هزينه اند. 

يك جمعيت شناس استراليايي مي گويد جريان ثروت در گذشته از سمت 
فرزندان به والدين بود اما در حال حاضر جريان ثروت از والدين به فرزندان 
است، بنابراين بس��ياري از افرادي كه ازدواج مي كنند، ترجيح مي دهند 

بچه دار نشوند. 
من حدود 10سال پيش براي كوهنوردي رفته بودم دركه. آنجا 
دو زن باهم سخن مي گفتند، يكي شان برگشت به آن ديگري 
گفت، وقتي فكر مي كنم كه اگر باردار شوم دست كم دو سال 
از كوهنوردي جدا خواهم شد و نمي توانم به باشگاه هم بروم، 
ترجيح مي دهم اين كار را نكنم. انگار ما آدم ها در اين عصر به 
عادت هايي رسيده ايم كه سخت به آنها وابسته ايم. آن كوه 
رفتن ها براي آن زن وسيله اي براي تخليه رواني و ذهني در 
اين شهر شلوغ و آشفته است، بنابراين تصور از دست دادن 

اين پناهگاه براي او دردناك به نظر مي رسد. 
من اسم اين رويداد را گذاشته ام هزينه فرصت. زن ها مقايسه مي كنند كه 
اگر بچه دار شدند براي نگهداري بچه ها چقدر قرار است هزينه كنند، يعني 
سر كاري كه منبع درآمد و ماحصل تخصص آنهاست نروند، پا روي اوقات 
فراغت شان بگذارند، رفاه و خلوت خود را از دست بدهند، حتي تغييراتي كه 

در بدن شان روي مي دهد، بپذيرند. 
 بعضاً در رسانه ها تصويرهايي كه از آينده جمعيتي ايران به 
ويژه رشد جمعيت س�المندي ارائه مي شود، بسيار هولناك 
است و به قول معروف هيچ روزنه اميدي براي نفس كشيدن 
باقي نمي گ�ذارد. من البته درك مي كنم برخ�ي از مديران و 
حتي كارشناسان دوست دارند با ارائه تصويرهاي ترسناك 
به نوعي خودش�ان را در رس�انه ها مطرح كنند، گرچه از آن 
طرف هر كسي كه تصوير هولناك ارائه مي دهد، لزوماً تشنه 

توجه نيست. 
همان ط��ور ك��ه اش��اره كردي��د بس��ياري از اي��ن موضع گيري ها 
غيركارشناس��ي اس��ت. چندي پيش در جلس��ه اي بودم و آنجا يك 
نماينده مجلس مي گفت در آينده 60 درصد جمعيت ما س��الخورده 
خواهد بود. من آنجا به آن نماينده گفتم چنين چيزي امكان ندارد. ما 
بعد از 50 يا 60 سال ديگر در بدبينانه ترين شرايط چيزي شبيه ژاپن 

مي شويم كه هم اكنون سالخورده ترين جمعيت جهان را دارد. 
 چند  درصد از جمعيت ژاپن  سالخورده اند؟

24 درصد. ما در افق آينده در بدبينانه ترين حالت ژاپن مي شويم كه نيروي 
جوان كمتري دارد اما نه اينكه به 60 درصد جمعيت سالمندي برسيم. من 
همه اينها را محاسبه كرده ام، اگر 20 تا 30 سال آينده جمعيت ما سالخورده 
ش��وند، باز 50 درصد جامعه ما فعال خواهند بود و در نهايت به 25 درصد 

جمعيت سالمندي مي رسيم. 
 الان نرخ رشد جمعيت ما چقدر است؟

0/8 درصد. سازمان ثبت احوال متأسفانه به شكل رسمي آمار ولادت و فوت 
را اعلام نمي كند اما برآورد ما روي همان عدد 0/8 درصد اس��ت، البته اگر 
مهاجرت فرستي را كه حدوداً به 200 تا300هزار نفر در سال رسيده است، 
در نظر بگيريم رشد جمعيت ما از 0/8 درصد هم پايين تر خواهد بود. اين نكته 
را هم بگويم. پيش بيني جمعيت به خاطر اين است كه در برنامه ريزي ها 
دخالت داده شود. من سال 86 گفتم سال89 تعداد داوطلبان با ظرفيت 
دانشگاه ها برابر مي شود و اين اتفاق افتاد و سال هاي بعد هم ديديم 
كه تعداد داوطلبان كمتر از كرسي هاي دانشگاه هاست و امروز هم 
مي بينيد كه دانشگاه آزاد به خاطر استقبال نشدن كلي از واحدهاي 
خود را جمع آوري كرده اس��ت. مسئله اين اس��ت وقتي مي توان 

پيش بيني كرد چرا ما بموقع از اين پيش بيني ها استقبال نمي كنيم. 
 مثال مي زنيد؟

ما مي دانيم جمعيت ما س��الخورده خواهد شد، خب آيا نيازهاي اين 
جوان ها و ميانسال هاي 30 تا 40 س��اله براي دوره سالمندي ديده 
شده است؟ ما تا س��ال1425 حتماً 20ميليون نفر سالمند خواهيم 
داشت. اين 20ميليون كه در دهه های 50 و 60 به دنيا آمده اند، نياز 
به مراقبت هاي درماني، بهداش��تي و تأمين اجتماعي دارند. همين 
الان بيمارستان هاي ما جوابگوي 5ميليون سالمند نيست. خب اگر 
مراكز بهداشتي و درماني ما در اين دو دهه نتوانند متناسب با جمعيت 
س��المندي رش��د كنند فاجعه بار خواهد بود، البته سالمندي وقتي 
فاجعه بارتر مي ش��ود كه ما پيش بيني هاي لازم را در اين باره نكرده 
باشيم. از آن سو ما هم  اكنون در پنجره جمعيتي قرار داريم و بالاترين 
جمعيت فعال دنيا در ايران زندگي مي كند، يعني 70 درصد جمعيت. 
آيا ما از اين پنجره جمعيتي اس��تفاده مي كنيم؟ پاسخ منفي است. 

15سال از اين پنجره را از دست داده ايم. 
 اداره هواشناسي معمولاً هشدارهايي مي دهد كه مختص اقشار 
مختلف جامعه است، از شهروندان معمولي تا تخصصي تر مثلًا 
براي كشاورزان، آيا جمعيت شناس ها چنين هشدارهايي را 

به ارگان ها مي دهند؟
صددرصد، سال ها پيش پديده مضيقه ازدواج را مطرح كردم، چون مي ديدم 
عده اي از دختران 40سال به بالا ديگر فرصت ازدواج ندارند، چون هم كفو و 
مرد مجردي كه با اين دختران ازدواج كند، وجود ندارد. اين پديده در واقع 
خسارت باروري است يا مثلاً در دهه60 سالانه 2ميليون تولد داشتيم، اينها 
وقتي مدرسه مي رفتند در همين تهران بزرگ، كلاس هاي چهارشيفته 
داش��تيم، در صورتي كه آموزش و پرورش قبلًا باي��د پيش بيني چنين 

رويدادي را مي كرد. 
 در واقع نهادها و ارگان هاي ما شاخك هاي تيزي براي ارزيابي 

اين تغييرات ندارند. 
ممكن است داش��ته باش��ند اما در محاس��بات به بيراهه مي روند. اكثر 
گزارش هايي كه مديران اين نهادها تهيه می كنند ايراد دارد و پيش بيني هاي 

جمعيتي شان اشتباه است، چون محاسبات بسيار دقيقي مي خواهد. 
 به عنوان يك جمعيت ش�ناس چقدر محل مراجعه نهادها و 

ارگان ها هستيد؟
خيلي زياد دعوت مي كنند، ولي متأسفانه كارهاي اجرايي در سازمان هاي 
ما هيجاني و لحظه اي است، ضمن اينكه مديران ما عادت دارند تا جايي به 
سخن كارشناس گوش دهند كه خوشايندشان است، همين سالخوردگي 

جمعيت را بر وفق مراد خودشان تعبير مي كنند. 
 سياست درس�ت جمعيتي بدون گرفتار ش�دن در افراط و 

تفريط چيست؟
سياست هاي جمعيتي پيچيدگي هاي خاص خودش را دارد و اگر تك بعدي 
ديده ش��ود، جواب نمي دهد، بنابراين بايد به صورت بسته هاي سياستي 
همه جانبه ديده ش��ود. بارها گفته ام قانون »خانواده و جواني جمعيت« 
بندهاي خوبي دارد اما اگر به فرض كارايي و بالا رفتن نرخ باروري نتوانيم 
زيرساخت هاي اقتصادي، تحصيلي و رفاهي متناسب با اين افزايش نرخ 
باروري را فراهم كنيم، در نهايت به آن مقصودي ك��ه از اين افزايش نرخ 
باروري می خواهيم، نخواهيم رسيد. اگر ما نتوانيم مثلاً زيرساخت هاي حمل 
و نقل خود را درست كنيم، جوان هاي ما قرباني وضعيت جاده هاي كشور 
خواهند شد، بنابراين اگر سياستي در افزايش جمعيت ديده مي شود، بايد 

در فضاي يك بينش وسيع و همه جانبه باشد.
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گفت وگو با دكتر شهلا كاظمي پور، عضو هيئت علمي گروه جمعيت شناسي دانشگاه تهران

سياست هاي جمعيتي بايد به صورت بسته هاي چندجانبه و واقع بينانه ديده شود/ پيش بينی جمعيت تخصصی است، مسئولان مداخله نكنند!

15سال طلايي پنجره جمعيتي را از دست داديم

پازاج سرمربي تي

پازاج س��رمربي تي��م و جلوت��ر از او بابك مدير 
تيم هاي ملي فرنگي پس از اطلاع از شركت نكردن 
المپيكبارها و بارها با گفت و گو پازاج سرگي پس 

از اطلاع از شركت نكردن الم

پازاج سرمربي تي

پازاج سرمربي تي

در ب��ازه 1360 � 1310 
بيشترين رش��د جمعيت 
 اي��ران از كاه��ش ن��رخ

مرگ و مير بوده است.

جريان ث��روت از فرزندان 
به والدين، اكنون به جريان 
ثروت از والدين به فرزندان 

رسيده است.

جمعيت شناسی چيست؟

جمعيت شناسی  به  مطالعه 
ساختمان، تحول و حركات 
جمعيت ها در زمان و مكان 

می پردازد. 

نس��ل قديم ما نس��بت به 
باروری حساس نبودند، 
چ��ون ن��رخ م��رگ و مير 

نوزادان بالا بود.

ما بعد از 50  تا 60 س��ال 
ديگ��ر در بدبينانه تري��ن 
شرايط چيزی شبيه ژاپن 

می شويم.

ژاپن، سرنوشت ايران؟جريان ثروت خانوادهبی حسی به باروری بالارشد جمعيت از كاهش مرگ

نرخ رشد جمعيت ايران هم اكنون 
0/8 درصد است.

 ايران تا سال  1425 حتماً
 20 ميليون نفر سالمند 

خواهد داشت

سياست های جمعيتی پيچيدگی های 
خاصی دارد و اگر تك بعدی ديده شود 

جواب نمی دهد.
افزايش نرخ باروری به موازات تأمين 
زيرساخت ها به مقصود خود می رسد


